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PETROVICE Věžní hodiny na kostele svaté-
ho Petra a Pavla slaví sté výročí svého pro-
vozu. „Věžní hodiny nejsou jen nástrojem 

pro měření času. Jsou symbolem kontinui-

ty, tradice a společného úsilí,“ říká k tomu 
petrovická místostarostka Vendula Vrzalo-
vá, která jak sama zmínila, na sté výročí 

KOSOVA HORA V obci se 
brzy začne budovat so-
ciální bydlení za zhruba 
16,5 milionu Kč (včetně 
DPH). Stavba je spolufi-
nancována EU z Evrop-
ského fondu pro regionál-
ní rozvoj prostřednictvím 
Integrovaného regionál-
ního operačního progra-
mu. Ze svého rozpočtu se 
obec Kosova Hora bude 
na akci podílet více než 

Rád bych se vyjádř i l 
k článku pana doktora 
Marka ohledně budovy 
sedlčanské sokolovny. 
V první řadě předestírám, 
že pokud bych měl čtená-
řům popsat celý problém 
vlastní budovy a rozdíl-
ných pohledů na možná ře-
šení, jednalo by se o čtení 
na pokračování do několi-

VYSOKÝ CHLUMEC Záchran-
né složky zaměstnal v noci 
ze soboty na neděli 14. 
července požár přístřešku 
rodinného domu, který se 
následně rozšířil i na oby-
dlený objekt. Podle prvot-

ních informací se v objektu 
měly nacházet tři osoby, 
a proto byl na místo přivo-
lán také vrtulník leteckých 
záchranářů.

Požár byl ohlášen půl 
hodiny po půlnoci. Po pár 

REGION Na přelomu minu-
lého a tohoto roku jsme 
několikrát informovali 
o přípravách na rozšíření 
a zahloubení kamenolomu 
Deštno u Sedlčan. To se 
z pochopitelných důvo-
dů nelíbilo lidem žijícím 
v okolí, a zvlášť obyvate-

lé nedalekých Příčov se 
začali obávat, že přijdou 
o vodu ve svých studnách, 
nebo že se sníží vydatnost 
vrtů v obci. 

Dokumentace je 
dokončena

Všechny obce sousedící 

Přijmeme nové montážníky
a pracovníky do výroby

Náplň práce: příprava a svařování nerezových 
konstrukcí a montáž produktu na místě realizace

Nabízíme: práce na výrobě luxusních wellness 
produktů, zázemí prosperující české společnosti, 
přátelský kolektiv, atraktivní platové ohodnocení 
a benefity: bonusy a prémie, stravné, až 25 dní 

dovolené, příspěvky na dětské tábory a řadu dalších

Místo výkonu práce: Vrchotovy Janovice

Kontaktujte nás na tel. čísle +420 705 100 997
nebo na emailu: nabor@imaginox.cz

Společnost Lom Deštno vypracovala 
dokumentaci o posouzení vlivu 
provozu kamenolomu na životní 
prostředí. Jak se dívají na činnost 
lomu lidé v okolí?

s kamenolomem se mohly 
vyjádřit a krajský odbor ži-
votního prostředí na zákla-
dě zhodnocení připomínek 
vydal rozhodnutí, že záměr 
může mít významný vliv 
na životní prostředí a musí 
se dále posuzovat podle 

Reakce sedlčanského 
starosty Ivana Janečka 
na článek Karla Marka 
o sokolovně

ka čísel Sedlčanského kra-
je. Dále chci říci, že to, co 
uvádím o své práci, nepíši 
proto, abych se chválil, ný-
brž abych se bránil. Není 
to totiž bohužel poprvé, 
co jsem nucen na výpady 
doktora Marka reagovat.

Tedy alespoň ve struč-
nosti: Žalostný stav budovy 

Požár způsobil škodu 
na majetku i zdraví

minutách, když na místo 
přijeli místní hasiči, již byl 
rozsah rozšířen o střechu 
budovy v plném rozsahu. 
K lokalizaci došlo ve dvě ho-
diny v noci, k plné likvidaci 

Osadní starosta Štěpán 
Hejhal si před sto lety 
umínil ozdobit kostelní 
věž hodinami

Ve staré škole vzniknou 
tři sociální byty

dvěma miliony korun. 
Do 24. června se moh-

ly stavební fi rmy přihlá-
sit do výběrového říze-
ní .  Hlavním kri tériem 
hodnocení nabídek byla 
ekonomická výhodnost. 
„Aktuálně je výběrové říze-

ní již ukončené. Jsme před 

zahájením stavby,“ říká 
starosta obce Martin Kra-
meš. Nové byty vzniknou 

inter-stav@email.cz        605 145 104

INTER STAV ZEDNICKÉ PRÁCE

OBKLADY A DLAŽBY

SÁDROKARTONY

STAVEBNÍ PRÁCE V OKOLÍ SEDLČAN A VOTIC.

SEDLČANY V neděli 14. července ustanovil 
celebrující emeritní biskup Karel Herbst 
do sedlčanské farnosti nového kněze, Luká-
še Okurku. Pochází z Nového Města na Mo-
ravě a do Sedlčan přišel ze Zdislavic.

„Já jsem přijel z Prahy jenom proto, abych 

Nový kněz Lukáš 
Okurka byl 
ustanoven v kostele 
sv. Martina
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RADAVA Na opravu místní 
komunikace směr Chrást–
Hvězdov na silnici třetí 
třídy získal Kovářov dota-
ci 1,5 mil. Kč od Jihočes-
kého kraje. Celkové ná-
klady jsou pak vyčísleny 
na 4,184 mil Kč.

Rekonstrukce silnice 
na Radavu musí být podle 
podmínek dotace hotova 

do konce října. Před vyhlá-
šením je výběrové řízení, 
ve fázi schvalování je uza-
vírka místní komunikace. 
Opravu komplikuje nejen 
krátká lhůta, ale také sku-
tečnost, že komunikace 
končí v rekreačním středis-
ku Marina, kde je nyní letní 
sezóna v plném proudu.

Jana Motrincová

v nevyužívaném objektu 
staré školy. „V obci je ne-

dostatek možností, kde by 

se daly vybudovat sociální 

byty. Proto byl vybrán tento 

objekt, který je v současné 

době částečně nevyužíva-

ný. Nachází se zde pouze 

klubovna Klubu seniorů. 

Byty vzniknou v prostorech 

bývalých tříd,“ vysvětluje 
starosta Krameš. „Stávající 

objekt školy nebude zvyšo-

ván ani zvětšován. Vnitř-

ními stavebními úpravami 

vzniknou tři samostatné so-

ciální byty,“ dodává. Ty bu-
dou bezbariérové. Přístup 
do budovy bude zajištěn 
rampou, uvnitř budovy bu-
dou u schodišť instalovány 
šikmé zvedací plošiny. Bu-
dovat se začne letos v září 
a dokončení je plánováno 
na červen příštího roku. 

Dva z bytů budou dis-
pozičně přizpůsobeny 
pro minimálně tříčlennou 
domácnost, třetí byt bude 
vhodný pro minimálně 
čtyři členy domácnosti. 
Byty budou mít základní 
vybavení a budou slou-
žit sociálně vyloučeným 
osobám, které nemají 
možnost vlastního bydlení 
v důsledku nepříznivých 
životních situací. „Obec 

bude podporovat osoby 

v krizi k aktivnímu řešení 

Ve staré škole vzniknou tři sociální byty
svých problémů, poskyto-

vat poradenství, pomáhat 

k samostatnosti, k začleně-

ní se zpět do společenské-

ho života. Pro osoby v by-

tové nouzi bude vytvoření 

sociálního bydlení spjaté-

ho s poskytováním služeb 

sociální práce ojedinělou 

šancí, jak se postavit zpět 

na vlastní nohy a začít žít 

kvalitnější život,“ tvrdí sta-
rosta Krameš.

Sociální práci bude 
nájemníkům poskytovat 
obecně prospěšná společ-
nost Mela. „Odborná po-

moc bude poskytována pře-

devším formou sociálního 

poradenství v mnoha oblas-

tech, které osoby v bytové 

nouzi řeší – pomoc s dluhy, 

zaměstnání, orientace v so-

ciálním systému, rodina, 

bydlení, spotřebitelství, po-

moc obětem trestných činů, 

majetkové právo,“ vysvět-
luje Martin Krameš. Zájem-
ci o tyto služby je budou 
moci využívat v Sedlča-
nech, ale také bude přímo 
do Kosovy Hory pravidel-
ně dojíždět sociální pra-
covnice.

Nájemníkem sociálního 
bytu se může stát osoba, 
která nemá uzavřenou 
jinou nájemní smlouvu 
nebo jí taková smlouvá 
v příštích třech měsících 
končí, nevlastní dům, byt, 

právo stavby ani dům pro 
rekreační či jiné ubytova-
cí účely. Zároveň nesmí 
mít průměrný čistý pří-
jem v posledních 12 měsí-
cích vyšší než 0,6násobek 
průměrné měsíční mzdy 
(podmínka se zvyšuje 
o 0,2násobek mzdy za kaž-
dou další osobu). Žadatelé 
splňující podmínky mohou 
předložit žádost o byt, kte-
rá bude posouzena radou 
obce. „Nájemní smlouva 

bude uzavřena na dobu ur-

čitou minimálně na jeden 

kalendářní rok a nejdéle 

na dva roky s možností 

jejího opakovaného pro-

dloužení podle konkrétní 

situace nájemce,“ doplňuje 
Krameš. Limit nájemného 
stanovuje Ministerstvo pro 
místní rozvoj. Byty budou 
tedy pronajímány maxi-
málně za 5 742 Kč nebo 
6 772 Kč měsíčně podle své 
výměry.

„Výstavba sociálních 

bytů bude přínosná nejen 

pro osoby sociálně slabé, 

ale i pro běžné obyva-

telstvo, protože přispěje 

ke snížení míry delikven-

ce a kriminality vznikající 

z důvodu bytové nejistoty. 

Dalším dopadem projektu 

je zajištění sociální práce 

cílové skupině,“ uzavírá 
starosta Krameš.

Michaela Faktorová

v 3:46. K zásahu byly přivo-
lány jednotky CHS Příbram, 
HS Dobříš, HS Sedlčany 
a JSHDO Vysoký Chlumec, 
Nechvalice a Jesenice.

„Po příjezdu na místo 

jsme zasahovali v dýchací 

technice. Poměrně rychle 

se dařilo zastavit plamenné 

hoření. Po lokalizaci jsme 

rozebírali střešní konstrukci 

a vyhledávali ohniska po-

žáru. Po kontrole termoka-

merou jsme se vrátili zpět 

na základnu. Předběžná 

škoda je vyčíslena na jeden 

a půl milionu korun, příčina 

je v šetření,“ popsal zásah 
hasičů jejich tiskový mluv-
čí Jan Sýkora s tím, že kro-
mě výše uvedeného ještě 
spolu s Policií ČR připravili 
místo pro přistání vrtul-
níku Letecké záchranné 
služby.

Záchranáři ošetřili dvě 
osoby. Jedna z nich byla 
převezena do příbram-
ské nemocnice, druhá 
byla ponechána na místě. 
„Díky odvaze a obětavos-

Požár způsobil 
škodu na majetku 
i zdraví

ti několika místních ob-

čanů se všechny tři osoby 

podařilo dostat z objektu 

ještě před příjezdem jed-

notek IZS a zabránit tak 

nejhoršímu. Za to jim pa-

tří veliký dík. Poděkování 

patří i všem složkám IZS, 

v čele s místní jednotkou 

SDH Vysoký Chlumec, 

která dorazila na místo 

jako první a zahájila hasi-

cí práce. Stejné díky patří 

i jednotkám SDH Nechva-

lice, SDH Jesenice, HZS 

Sedlčany, posádkám ZZS 

a PČR,“ sdělil naší redak-
ci starosta městysu Jiří 
Svatek.

„V neděli ráno bylo mís-

to zásahu předáno majite-

lům nemovitosti. Dva ze 

tří zachráněných jsou již 

naštěstí v pořádku propuš-

těni z lékařských služeb. 

V následujících dnech bude 

zapotřebí případné pomo-

ci dobrovolníků, za kterou 

jménem poškozených děku-

jeme,“ dodal.
Olga Trachtová 

Hadáčková

Osadní starosta Štěpán Hejhal si před sto 
lety umínil ozdobit kostelní věž hodinami

hodin narazila v podstatě náhodou při 
pročítání obecní kroniky. „Sto let zname-

ná úctyhodný výkon a důkaz naší péče 

o kulturní dědictví,“ zamýšlí se.
V záznamu v obecní petrovické kro-

nice se píše: „…v roce 1924 umínil si 

osadní starosta Štěpán Hejhal ozdobiti 

zdejší kostelní věž hodinami pro řízení 

času pro celý městys. Na hodiny daro-

val honební výbor z Petrovic 3 709 Kč, 

občané ve sbírce 976 Kč, obecní zastu-

pitelstvo 500 Kč a Čtenářsko-ochotnická 

jednota 300 Kč. Hodiny koupeny u zná-

mé firmy Hainz v Praze za 6 500 Kč, je-

jich doprava, umístění na věži a oprava 

ciferníků činila ještě 1 500 Kč. Dalších 

potřebných 2 515 Kč uvolilo se zaplati-

ti osadní zastupitelstvo z příjmů osady. 

Tak o pouti dne 29. VI. 1924 po prvé 

ozývaly se údery hodin po okolí.“ 

A děje se tak dodnes. 
Jana Motrincová

Na kostele svatého Petra a Pavla jsou hodiny 
od roku 1924.

WANTED
Hledáme mladé lidi, kteří mají vztah ke psaní 

a regionu. Naučíme vás základům žurnalistiky 

a budete publikovat v tištěném Sedlčanském 

kraji. Jde o externí spolupráci, kterou můžete 

dělat při své práci či studiu.

www.facebook.com/SedlcanskyKraj

Tel.: 774 414 225Tel.: 774 414 225

Opravu silnice 
komplikuje letní sezóna

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1

Dokončení ze strany 1
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Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

PETROVICE Zástupci obce 
společně s hasiči převzali 
nový dopravní automobil 
značky Ford. Využívat ho 
budou hasiči z jednotky 
JPOV Petrovicko – Kojetín. 

Automobil, který je ur-
čený pro přepravu devíti 
hasičů a přívěsného vozí-
ku s vybavením, má pohon 
4x4, manuální převodovku 
a dieselový motor o výko-
nu 95 kW. „Auto nám doda-

la fi rma Techsport z Brna, 

která vyhrála výběrové ří-

zení s cenou 1 416 451 Kč. 

Na pořízení automobilu 

obec dostala dokonce dvě 

dotace. První z Ministerstva 

vnitra ve výši 450 000 Kč, 

druhou ve výši 300 000 Kč 

jsme pak obdrželi ze Stře-

dočeského kraje,“ informo-
val redakci starosta Petro-
vic Pavel Kubíček. 

Jana Motrincová

OSEČANY Zásahová hasič-
ská jednotka v obci má 
v současné době devět 
členů, z nichž tři jsou no-
váčky. Za přispění obce 
a získané dotace od na-
dace Agrofert pro ně byla 
pořízena nová výstroj 
a výzbroj. Co konkrétně 
dostali dobrovolní hasiči 
do svého vybavení jsme 

se zeptali starosty Osečan.
„Jeden další náš člen měl 

vybavení na výměnu, takže 

jsme pořídili čtyřikrát zása-

hový komplet. Navíc jsme 

pořídili dvakrát zásahovou 

obuv a dvakrát zásahové 

rukavice. Celková částka 

byla v hodnotě 104 838 ko-

run,“ uvedl Pavel Pechač.
-dav-

zákona o posuzování vlivů 
na životní prostředí. Zna-
menalo to, že společnost 
Lom Deštno musela vypra-
covat dokumentaci, tzv. vel-
kou EIA o posouzení vlivu 
provozu lomu na životní 
prostředí. Nyní společnost 
Lom Deštno dokumentaci 
dokončila a do 17. července 
se mohly všechny zúčast-
něné strany vyjádřit, stejně 
tak i veřejnost.

V rámci ještě probíhají-
cího zjišťovacího řízení se 
vyjádřili Hana Červenková 
a její syn Roman, majitelé 
nemovitosti ve vzdálenosti 
přibližně 110 metrů od ka-
menolomu Deštno, kteří 
uvedli, že zásadně nesou-
hlasí s dalším prohloube-
ním lomu do hloubky až 
na kótu 300 metrů nad-
mořské výšky a rozšíření 
jihovýchodním a jihozá-
padním směrem. „Bohu-

žel  máme dlouhodobé 

negativní zkušenosti s po-

rušováním daných pravidel 

při odstřelech a při drcení 

materiálu,“  připomněli 
Červenkovi a dodali: „Ne-

souhlasíme, že podle hyd-

rogeologického posouzení 

plánovaného prohloubení 

by plošné rozšíření těžby 

nemělo mít zásadní vliv 

na stávající poměry loka-

lity. Již dnes je na pohled 

Společnost Lom Deštno vypracovala dokumentaci 
o posouzení vlivu provozu kamenolomu na životní prostředí. 
Jak se dívají na činnost lomu lidé v okolí?

vidět vysychání lesa v této 

části. Zároveň máme velké 

obavy, že bude velký po-

kles vody v okolí, a tím i po-

kles v našem vrtu. Hloubka 

lomu kolem 100 metrů je 

pro nás neakceptovatelná.“

Červenkovi dále připo-
mínají, že při drcení mate-
riálu bylo hrubě porušo-
váno dodržování kropení 
jak přímo na pásech, tak 
při nakládání. Kamenný 
prach se usazoval nejenom 
na stromech a okolí, ale 
hlavně na zahradě Červen-
kových. Konzumace jablek, 
vína, jahod a zeleniny neby-
la možná. „Při stížnostech, 

že nedodržují hygienické 

předpisy, se nic nepodniklo. 

Proto po těchto zkušenos-

tech nevěříme, že se budou 

dodržovat. Dále nesouhla-

síme a jsme proti záměru 

provozu zařízení pro vyu-

žívání odpadů k terénním 

úpravám, výrobě recyklátu 

ze stavebních a demolič-

ních odpadů. Zařízení má 

být provozováno v rámci 

sanace a rekultivace území, 

které má probíhat zároveň 

s těžbou. S tímto zámě-

rem nesouhlasíme, protože 

k zasypání lomu se může 

použít materiál, který v bu-

doucnu po rozložení nebo 

uvolňování různých látek se 

stane škodlivým pro spodní 

vody. Jestliže se budou dě-

lat časem sondy do zaveze-

né části lomu a zjistí se, že 

probíhá reakce, která škodí 

okolí, bude již pozdě zjišťo-

vat, co se naváželo a kdo 

za to zodpovídal. Naším 

přáním je zvýšit pozornost 

na to, který materiál bude 

povolen na zavážku a jak 

budou probíhat kontroly pro 

dodržování vlivů na životní 

prostředí a veřejné zdraví 

v okolí lomu,“ žádají Čer-
venkovi.

Zodpovědný 
život se záměrem 
rovněž nesouhlasí

K tématu se vyjádřila 
rovněž předsedkyně spol-
ku Zodpovědný život Ive-
ta Pokorná. Spolek založili 
přátelé a sousedé ze Sedl-
čanska na podzim loňské-
ho roku. Jeho posláním je 
podporovat ochranu příro-
dy a krajiny nejen v katast-
ru obcí Příčovy, Solopysky, 
Kňovice či Dublovice, ale 
i v širším okolí. „Usiluje-

me o společný postup čle-

nů a podporovatelů spol-

ku v ochraně naší přírody 

podle příslušných zákonů, 

včetně účasti ve správních 

a jiných řízeních. Máme 

346 podpisů na Podporující 

podpisové listině. Chceme 

také podporovat další čin-

nosti ve veřejném zájmu, 

které zlepší životní prostře-

dí a kvalitu života obyvatel. 

Tato krajina je naším domo-

vem a chceme ji i pro naše 

děti, jejich děti a také jejich 

děti zachovat v pro život 

příjemném stavu,“ říká Ive-
ta Pokorná.

Stanovisko spolku Zod-
povědný život k záměru 
rozšíření a zahloubení 
kamenolomu Deštno je 
takový, že spolek s celým 
záměrem jako takovým ne-
souhlasí. „Už v rámci sou-

časné situace pociťujeme 

každý den důsledky soused-

ství s kamenolomem. Jed-

ná se o zvýšenou prašnost, 

praskliny ve zdech domů, 

intenzivní dopravu na ko-

munikaci č. 18, hluk z drti-

čů a odstřelů, vliv na pod-

zemní vody a podobně. 

To vše nás tedy má čekat 

v dalších, minimálně dvou 

dekádách?“ ptá se Iveta Po-
korná. 

Nejvíce problematický se 
členům spolku jeví způsob 
rekultivace území po těž-
bě, kdy má docházet k za-
sypávání lomu stavebními 
a demoličními odpady. Byli 
by rádi, aby byl představen 
podrobný harmonogram 
vzorkování a rozborů rizi-
kových látek. V dokumen-
taci je sice uvedeno, že 
zásypový materiál nesmí 
překročit povolené limity, 
ale o četnosti vzorkování se 

mnoho nepíše. Přitom může 
být zásypový materiál dosti 
různorodý. A bude se vzor-
kování provádět pro každou 
nově navezenou vrstvu? 

„Pokud se demolice sta-

veb nedělá dostatečně se-

lektivně, hrozí kontaminace 

odpadu azbestem a bromo-

vaným zhášečem hoření. 

Ten se vyskytuje v běžně 

používaném izolačním po-

lystyrenu. Mělo by být tedy 

zajištěno, aby se alespoň vi-

zuálně s každou zaváženou 

vrstvou zkontrolovalo, jestli 

zásypový materiál neobsa-

huje stavební polystyren. 

A zde do hry vstupuje lidský 

faktor, který je bohužel spíše 

nevyzpytatelný. Nelze vylou-

čit, že některé záležitosti se 

mohou přehlédnout. Proto 

se nám jeví jako schůdná, 

a v době zesilující klimatic-

ké krize i logická, varianta 

nechat lom po ukončení 

těžby zatopit a okolí lomu 

zrekultivovat pro rekreační 

vyžití obyvatel, kteří muse-

li přítomnost kamenolomu 

snášet desítky let,“ míní Ive-
ta Pokorná.

David Myslikovjan

Osečanská hasičská 
jednotka má čtyři 
nové zásahové 
komplety

Na pořízení nového vozu pro hasiče získala 
obec dvě dotace

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Před několika 
měsíci bylo v Sedlčanech 
otevřeno nové kreativní 
grafi cké studio s názvem 
Spoj, které se zaměřuje 
na propojení mladých lidí 
se zájmem o umění a ře-
meslo. Studio kombinuje 
tradiční grafi cké řemeslo 
s digitální tvorbou a nabízí 
širokou škálu služeb. Více 
nám o této iniciativě řekla 
Šárka Bilinová.

P ro č  p r á v ě  n á zev 

Spoj?

Má to hned několik vý-
znamů. Jednak celý náš 
koncept je o spojení tra-
dičních grafi ckých tech-
nik (gravírování, zlatička, 
ražba) s digitální tvorbou 
(grafi cký design, fotogra-
fi e a videotvorba). Také 
spojení nás, těch, kteří se 
na projektu podílejí a děla-
jí to srdcem. A také hlavně 
mezilidské spojení – pro-
pojení člověka s člověkem. 
Chceme, ať to celé má 
smysl, ať vznikají projekty, 
které spojují – zajímavá vi-
zuální řešení, která podnítí 
konverzaci, nastartují fan-
tazii, přinesou úsměv.

Kdo tvoří tým vašeho 

studia? Jakými obory se 

jeho konkrétní členové 

zabývají?

Myšlenka na tento pro-
jekt se začala formovat 
v rámci studia na vyso-
ké škole, kde nás na tom 
pracovalo hned několik. 
Konkrétně to byl Matyáš 
Počepický, Dia Tran, Pau-
la Zvolenská, Bára Pavlů, 
Aiyyna Tatarinova, Kristý-
na Jarolímková a já. Aktuál-
ně se Spoji nejvíce věnuje 
trio Kristýna Jarolímková 
(grafi čka), Neil Heinick (ka-
meraman a grafi k) a já (gra-
fi čka a fotografka).

Kdo přišel s nápadem 

na založení studia? Co ho 

inspirovalo?

Nejde říct, kdo kon-
krétně přišel s nápadem. 
Všichni jsme už dlouho 

nosili v hlavě tenhle kon-
cept, který jsme chtěli 
uskutečnit. To, že jsme se 
jednou potkali a sdíleli 
naše shodné vize, už byl 
čistý osud. V klidu mohu 
říct, že se všichni nechá-
váme unášet naší životní 
linkou. Plníme si sny.

Byl začátek náročný?

Začátky jsou krásné. 
Nestvořili jsme Spoj s cí-
lem výdělku, to je pro nás 
až benefi t toho, že děláme 
to, co nás baví. Samozřej-
mě budeme rádi, když se 
tomu v budoucnu bude-
me moct věnovat naplno 
a bude nás to živit. Teď 
ale těžíme z těch krásných 
ohlasů a toho, jak se to 
postupně dostává k více 
lidem.

Jde tedy spíše o přivý-

dělek?

Zatím je to forma přivý-
dělku, ale věřím, že když 
člověk něco dělá opravdu 
vědomě a věří v to, tak od-
měna přijde sama. A to i ta 
fi nanční.

Jaké konkrétní služby 

nabízíte?

Škála je veliká. Primár-
ně se zaměřujeme na digi-
tální grafi ku, navrhujeme 
weby, vizitky, produktové 
obaly, tiskoviny, bannery, 
letáky, brožury, merch, po-
tisk textilu… Všechny tyto 
věci dokážeme i zhmotnit. 
Hledáme nejvhodnější 
způsoby výroby za po-
moci kombinace našich 
strojů.  Dále nabízíme 
i produktovou fotografi i 
a videotvorbu.

Jaké byly vaše první 

zakázky? Co pro vás bylo 

největší výzvou?

První zakázka Spoji při-
šla od včelaře na vytvoření 
etiket medu. Při návrhu si 
vždy děláme průzkumy, 
které nám o produktu řek-
nou více. Konkrétně zde 
jsme nafotili květnaté lou-
ky, na nichž včely opylo-
vávají rostliny a tyto barvy 

jsme přenesli i na etikety. 
Také jsme chtěli zachytit 
atmosféru včelína – lase-
rem jsme do etiket vyřezali 
křídla, která se vysunula 
ven. Vznikl tak efekt „léta-
jícího medu“. To je to, co 
nás na tom baví. Vdecho-
vat produktům život. Díky 
této zakázce se nám hned 
na to ozval další včelař.

Jakou roli hraje ve va-

šem studiu technologie 

a jaké nástroje nejčastěji 

používáte?

Disponujeme stroji jako 
gravírka, řezačka, zlatička, 
laser, plotter, nažehlovač-
ka. Díky tomu můžeme 
kombinovat metody výro-
by a přicházet tak s neoby-
čejnými výsledky.

Na svých sociálních sí-

tích zmiňujete i pořádání 

workshopů. Už jste něja-

ké pořádali?

Měli jsme možnost být 
na Dni lidových řemesel 
v sedlčanském muzeu, kde 
jsme s Kristýnou dělali ta-
kový menší workshop pro 
děti, kde si samy mohly 
vyrobit sešit s potiskem. 
Do budoucna bychom ale 
rádi dělali i workshopy tra-
dičních grafi ckých technik 
pro dospělé, a to například 
workshop vazby knih, gra-
vírování, sítotisk…

J a k é  m á t e  p l á n y 

do budoucna?

Plánů máme hodně, 
musíme se krotit… Práce 
se pomalu ale jistě násobí, 
za což jsme moc rádi.

Michaela Faktorová

Obchodní kancelář
Jindřiška Kolářová

poradenství 
v oblasti pojištění

Tel.: 776 850 100
Havlíčkova 705, Sedlčany

(ve zlatnictví u Pokorných)

Kreativní studio 
Spoj chce lidsky 
propojovat

Jsem přesvědčena, že nor-
málního člověka by nikdy 
nenapadlo postavit přímo 
uprostřed vesnice mamutí 
plechovou halu.

A když ano, tak by o tom 
měli být všichni obyvatelé 
informováni, zda s tím sou-
hlasí či nikoliv.

To však není případ 
pana podnikatele Moud-
rého. Jednu halu již v Oří-
kově má. Je třeba říci, 
že tato hala nenarušuje 
vzhled vesnice a ani jinak 
neruší. Zatím. Ale postavit 
si další, tentokrát obrov-
ské plechové monstrum 
v sytě modré barvě přímo 
uprostřed vesnice a přímo 
u úzké silničky pěkně v ti-
chosti a ve velké rychlos-
ti, aniž by o tom kdokoliv 
z vesnice věděl, považuji 
za zrůdnost. Bohužel, ni-
kdo nemohl zasáhnout, až 
na předsedu osadního vý-
boru Oříkova pana Kundr-
líka, který, i když je zaměst-
nán na MÚ Sedlčany, a prý 
musel být o tomto infor-
mován, tak neudělal proti 
tomu vůbec nic. Rozhodně 
by takový člověk neměl 
pro příště vykonávat žád-
nou funkci ve vesnici.

Díky všem těmto okol-
nostem tento hnus nyní 
dominuje Oříkovu. 

Ale nejhorší na tom je, 
že úředníkům MÚ Sedl-
čany, stavebnímu úřadu 
(paní Hlávkové), zastupi-
telům a odboru územního 
plánování (paní Pětivla-
sové) na tom nepřišlo nic 
špatného, a ve všem mu 
ochotně vyšli vstříc. A to je 
velký průšvih. 

Jediné, co mě napadá 
je, že se buď jedná o ko-
rupci nebo lidi, kteří nepo-
užívají šedé buňky mozko-
vé a tudíž na úřadech 
nemají co dělat! 

Ať je to tak či onak, 
jedná se o veliké svinstvo 
a doplatí na to pouze oby-
vatelé Oříkova a to z násle-
dujících důvodů:

1. Znehodnocení v pod-
statě všech chalup v Oří-
kově. 

2. Kdo obyvatelům Oří-
kova zajistí, aby se pěkně 
salámovou metodou ze 
skladu časem nestala vel-
mi hlučná výrobní hala, 
která zničí prostředí celé 
vesnice?

3. Obrovské těžké kami-
ony jezdí středem vesnice 
a veškerý železný materiál 
skládají na tu úzkou silnič-
ku, protože se do areálu ne-
dostanou. Tím pádem totál-
ně zablokují vjezd i výjezd 
z vesnice po celou dobu 
vykládání materiálu. Takže, 
pokud by jela rychlá sanit-
ka, tak nemá šanci projet.

4. Úzká silnička je neo-
právněně používána jako 
překladiště kamionů.

Jsem laik, a přesto mě 
tyto velmi závažné důvo-
dy pro zákaz této stavby 
napadly. 

Proto budu bránit tuto 
vesnici, aby si lidé jako je 
pan Moudrý a úředníci, 
včetně předsedy osadní-
ho výboru, uvědomili, že 
není jejich právem zničit 
dle libosti cokoliv se jim 
zamane, ale že musí velice 
pečlivě přemýšlet zda to, 
co chtějí dělat či schválit 
není na úkor ostatních. 

Velmi důrazně žádám, 
aby si pan Moudrý přestě-
hoval toto neobhajitelné 
monstrum buď na svůj 
velký pozemek nebo ně-
kam na okraj, nebo třeba 
doprostřed náměstí, aby se 
všichni úředníci a zastupi-
telé mohli tou „plechovou 
krásou“ každý den láskypl-
ně kochat. 

Pokud se všichni zúčast-
nění přijedou podívat a uvi-
dí, co svým rozhodnutím 
způsobili Oříkovským li-
dem a vesnici, měli by zjed-
nat okamžitou nápravu.

Ale nejsem si jistá, že to 
jejich mozek vůbec pojme. 
Kéž bych se mýlila.

Jaroslava Němcová

Jak podnikatel v plné 
součinnosti s Městským 
úřadem Sedlčany 
znehodnotil cenu chalup 
a pozemků v Oříkově
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SEDLČANY O letních prázdni-
nách se v značném množství 
každý rok obměňují obyva-
telé města. Místní odjíždějí 
na dovolené, zatímco přijíždě-
jí rekreanti z jiných regionů, 
a také je ve městě a jeho okolí 
spoustu cizinců. Zda to zna-
mená i nějakou změnu v prá-
ci Městské policie Sedlčany 
jsme se zeptali jejího velitele.

„Každý rok se do určité 

míry město vylidní a do regi-

onu najíždějí takzvaní lufťá-

ci z Prahy a dalších měst,“ 
odpověděl na naši otázku 

Petr Krch a dodal: „S těmi 

samozřejmě práce přibyde, 

ale starosti máme hlavně s pu-

tovními typy lidí. Jsou to lidé 

bez obydlí, kteří cestují po re-

publice a v Sedlčanech si udě-

lají zastávku. Tito bezdomovci 

neznají naši činnost a nevědí, 

jakým způsobem tady s nimi 

pracujeme, a do určité míry 

komplikují lidem život. Různě 

se tady povalují a naší pra-

cí je nabídnout jim důstojné 

podmínky k tomu, aby byli 

schopni lépe svůj pobyt na uli-

ci přežít. Směrujeme je proto 

do center v okresních městech 

v okolí, kam se mohou přesu-

nout, a jsou jim tam poskyt-

nuty odpovídající podmínky. 

Hlavně tedy ubytování a jídlo.“

Do Sedlčan o prázdni-
nách přijíždějí také ve znač-
né míře němečtí, nizozemští 
a anglicky mluvící turisté. 
Jak ti se podílejí na přestup-
cích, které musí řešit městská 
policie? „Musím říci, že oproti 

minulým letům tady máme 

méně Nizozemců, a při pře-

stupcích se s nimi takřka 

nesetkáváme, což ale platilo 

i v minulosti. S cizími státními 

příslušníky z pohledu měst-

ské policie celkově nemáme 

téměř žádné problémy, a po-

kud se s nimi potkáváme, tak 

většinou tehdy, když žádají 

o pomoc nebo o radu při de-

fektu na vozidle a podobně,“ 

doplnil Petr Krch.
Na otázku, jestli přece je-

nom městská policie muse-
la v minulosti řešit s cizinci 
nějakou vážnější událost, její 
velitel odpověděl, že strážníci 
řešili jednu spíše úsměvnou 
příhodu. Anglický turista, kte-

rý byl v regionu na dovolené, 
v jedné z místních restaurací 
poněkud přebral a spletl si 
hotel, v němž měl být uby-
tován, s modrou budovou 
na náměstí, která patří k rad-
nici. V podnapilém stavu 
vypochodoval až do nejvyš-
šího patra, kde byl omylem 
uzamčen a v nočních hodi-
nách ho vysvobodili strážníci 
poté, co zjistili, že se tam po-
hybuje. Strážci zákona Angli-
čana z budovy vyvedli a na-
směrovali ho do příslušného 
hotelu.     David Myslikovjan

Řádková inzerce: 15 Kč/řádek

PLOŠNÁ INZERCE 
od 14 Kč vč. DPH/cm2

Tel.: 774 414 225, E-mail: reklama@sedlcansky-kraj.cz

Prodám palivové dřevo měkké 800 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.                 92/24 

Prodám levně nepoužité prošívané 
péřové deky. Tel.: 602 282 527.            93/24

Prodám funkční zahradní sekačku 
STIGA combi 48 SQB, možnost mulčování, 
cena 4 000 Kč, starou 2 roky (původní cena 
9 000 Kč). Tel.: 731 503 394.                  94/24

Pronajmu dlouhodobě 

nebytové prostory 

v Solopyskách u Sedlčan
(180 m2, voda, kanalizace, 

380 V/220 V) 
Lze i jako bydlení – ubytování 

po dohodě

Tel.: 604 920 732, 
+41 772 205 588

Zemědělská společnost Kosova Hora, a. s. 
přijme do pracovního poměru 

ZOOTECHNIKA – ZOOTECHNIČKU 
na pracoviště VKK Kosova Hora – chov skotu

Nástup možný ihned nebo po dohodě
Nabízíme dobré platové ohodnocení a další zaměstnanecké benefity

Bližší informace p. Roškot, tel.: 605 700 542, 
roskot.m@seznam.cz

Zemědělská společnost Kosova Hora, a. s. 
přijme 

ÚDRŽBÁŘE A OBSLUHU BIOPLYNOVÉ 
STANICE A ELEKTRIKÁŘE

Řidičský průkaz skupiny B, T výhodou

Nástup možný ihned nebo po dohodě

Nabízíme dobré platové ohodnocení a další zaměstnanecké benefity

Bližší informace Ing. Bechyně, tel.: 732 814 376, 
lbechyne@seznam.cz

Volná pracovní místa
REFERENT  NÁKUPUREFERENT  NÁKUPU

ELEKTRIKÁŘELEKTRIKÁŘ

TECHNIK  ZDVIHACÍHO TECHNIK  ZDVIHACÍHO 

ZAŘÍZENÍZAŘÍZENÍ

OBRÁBĚČ – CNC OBRÁBĚČ – CNC 

SOUSTRUŽNÍKSOUSTRUŽNÍK

Pro více informací navštivte 
www.stros.cz/kariera 

nebo volejte 
na tel. číslo: 777 359 061

Obec Petrovice 

hledá 

HLAVNÍ ÚČETNÍ NA HPP
nástup 1. 10. 2024

Více na: 
www.petrovice-obec.cz/verejna-vyzva-na-

ucetni-obce 
nebo na tel.: 318 856 106

ZPRAVODAJSTVÍ

S cizími státními příslušníky městská policie zatím větší problémy 
neměla, s jedním z nich ale zaznamenala kuriózní příhodu
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sokolovny nepřišel s nástu-
pem mé osoby do pozice 
starosty města. Je to jen 
důsledek dlouhodobého 
zanedbání údržby daného 
objektu. V prosinci roku 
2022, kdy jsem začínal třetí 
měsíc v úřadě, jsem si ne-
chal předložit materiály, 
které k této budově na rad-
nici máme, a 23. prosince 
jsem je studoval. Klíčová 
byla posouzení vypraco-
vaná společností S-B: Sou-
hrnná technická zpráva – 
Zaměření stávajícího stavu 
a Předběžný stavebně tech-
nický průzkum – Stavebně 
konstrukční řešení sanace. 
Materiály jsou datovány 
březnem 2021.

Když jsem se seznámil 
s jejich obsahem, byl jsem 
nemile překvapen. Závě-
rečné stanovisko zní: „Cel-

kově je objekt ve špatném 

technickém stavu, což je ná-

sledek nedostatečné údrž-

by. Rovněž nedošlo k žádné 

celkové rekonstrukci, která 

by uvedla objekt do lepšího 

technického stavu. Pokud 

v nejbližších letech nepro-

běhne rozsáhlá rekonstruk-

ce, pravděpodobně dojde 

k pronikání většího množ-

ství vody do půdního pro-

storu a rozšíří se napadení 

dřevokaznou houbou.“

Hned po novém roce 
jsem navštívil budovu 
osobně a musel jsem kon-
statovat, že stav byl oprav-
du neutěšený. Na základě 
těchto zjištění jsem vyzval 
radní a poté i zastupitele, 
aby se do sokolovny přišli 
také podívat a seznámili 
se s nehezkou realitou. 
Pan doktor Marek píše, 
že rada se začala sokolov-
nou zabývat v březnu 2023 
„po setkání s ředitelem 
Sportovních areálů Sedl-
čany Pavlem Bednářem, 
který upozornil na havarij-
ní stav, nevyhovující inže-
nýrské sítě a tristní hygie-
nické podmínky“. Pomíjí 
tím jednak fakt, že inicia-
tiva vzešla ode mě, a dále 
uvádí věci, které jemu 
samotnému byly (nebo 
alespoň měly být) známy 
již přinejmenším dva roky 

Reakce sedlčanského starosty Ivana Janečka na článek Karla 
Marka o sokolovně

ze zmíněných dokumentů 
z roku 2021, kdy byl rad-
ním. V nich je také řečeno 
a fotografi emi doloženo, že 
vlhkost v objektu je v ce-
lém přízemí tak silná, že 
vystupuje až do úrovně 
stropních konstrukcí a do-
provázejí ji plísně, že je 
pravděpodobné napadení 
stropních trámů hnilobou 
s možným výskytem dře-
vokazných hub, jako je 
dřevomorka, že pro špatný 
systém odvodnění stéká 
voda do základů, střechou 
zatéká a půda je plná od-
padků. Pan Bednář tedy 
potvrdil informace, které 
na radnici přišly již o dva 
roky dříve černé na bílém. 
Co od obdržení posudků 
do voleb v roce 2022, tedy 
během roku a půl, pan rad-
ní Marek pro sokolovnu 
udělal?

Jestliže pan Marek tvrdí, 
že předchozí zastupitelstva 
se sokolovnou zabývala, 
zajisté doloží toto tvrzení 
zápisem z konkrétního jed-
nání zastupitelstva města. 
Já jsem žádné usnesení 
nenašel. Pokud tak neu-
činí, považuji tato tvrze-
ní jen za rozdmýchávání 
sváru mezi jednotlivými 
stranami. Smutné však 
je, že městu teče do bará-
ku voda a zastupitelé se 
prý nemohli dohodnout 
na jednotném stanovisku, 
jak postupovat dál. To je 
demokracie, říká. Z mého 
pohledu je to hlavně špat-
né hospodaření s obecním 
majetkem. Malý zájem 
o věc byl příčinou toho, 
proč se sokolovně již dáv-
no nepomohlo v době, kdy 
na místě starosty seděli 
představitelé ODS a tato 
strana zároveň suverénně 
ovládala radu města. Že 
její stav není dobrý, bylo 
přece dlouhodobě zřejmé.

Ve výše uvedeném ma-
teriálu je uveden i hrubý 
odhad nákladů na static-
ké zajištění, a to ve výši 
14 milionů Kč. To jsou jen 
nejnutnější náklady, aby 
budova nespadla. V přípa-
dě celkové rekonstrukce je 
nutné dle posudku počítat 
s částkou asi 38 milionů Kč. 

V dnešních cenách to bude 
nepochybně o dost více.

Ke zmíněné architekto-
nické soutěži bych rád po-
znamenal, že to není zase 
tak jednoduchá záležitost 
a že ji nemůže starosta jen 
tak vyhlásit na základě pra-

covní schůzky zastupitelů. 
V tom se pan doktor Marek 
mýlí. Pracovní schůzka za-
stupitelů nemůže o ničem 
rozhodovat ani přijímat 
žádná usnesení. To lze 
pouze na veřejném jednání 
zastupitelstva.

Architektonická sou-
těž je pojem vyhrazený 
pro specifi cký typ soutě-
že, která má své náleži-
tosti. S tím jsou spojeny 
i náklady na její realizaci, 
a pokud chceme přilákat 
architektonické kanceláře 
se zajímavými projekty, 
pak i odpovídající odměny 
pro vítěze. Je tedy třeba 
počítat s částkou v roz-
sahu vyšších stotisíců až 
nižších milionů korun, což 
je nutné řešit jejím vyčle-
něním v rozpočtu města. 
Nevšiml jsem si, že by pan 
doktor s návrhem zapojení 
takových fi nančních pro-
středků do rozpočtu města 
Sedlčany na rok 2023 nebo 
2024 přišel. Když nedávno 
vystoupil z rady města, na-
psal do městského zpravo-
daje Radnice, cituji: „v RM 
jsem pracoval 15 let“. Mohl 
tedy pro sokolovnu udělat 
mnohem víc a mnohem 
dříve než já, který jsem 
v radě necelé dva roky.

Ale zpět k soutěži. Před 
jejím vyhlášením je nutné 
promyslet zadání, zvolit 
vhodný druh, připravit 
soutěžní podklady, sestavit 
soutěžní porotu atd. Je to 
dosti složitý proces, který 
trvá nějakou dobu. I to byl 
důvod, proč jsem nejprve 

(se souhlasem rady) oslo-
vil místního architekta, 
aby přinesl návrh na vyu-
žití prostoru sokolovny. Že 
na jejím místě navrhl po-
stavení obytného domu, se 
někomu může zamlouvat, 
a jinému ne, rozhodně to 
ale není nesmyslné vzhle-
dem k okolní zástavbě.

Úplně prvním předpo-
kladem pro snahu postavit 
někde nějaký objekt nebo 
jej zásadně upravit je ov-
šem vlastnictví pozemků, 
kde chci stavbu realizovat. 
Náš areál (sokolovna s nej-
bližším okolím) měl do-
nedávna jednu dosti pod-
statnou vadu. Byl do něj 
vklíněn pozemek o veli-
kosti 220 m2, který nám 
vadil v plnohodnotném vy-
užití dané lokality. Snažil 
jsem se jej pro město získat 
a majitelku předmětného 
pozemku se podařilo kon-
taktovat. Vzhledem k její-
mu stáří jsem byl následně 
přesměrován na pověře-
nou osobu, se kterou jsem 
velmi diskrétně jednal 
o možném prodeji. Nako-
nec se mi podařilo dojed-
nat koupi těchto 220 m2 
spolu s dalšími 418 m2 v lo-
kalitě Za Háječkem za vel-
mi příhodnou souhrnnou 
cenu 50 000 Kč.

Pokud je v článku zmí-
něno postavení unifi kova-
ného domu, tak zajisté pan 
Marek doloží, kde stojí dal-
ší přesně takovéto domy. 
Nyní by asi bylo dobré 
i vám čtenářům předložit, 
co vzešlo z myšlenek pana 
inženýra Šramla. Nevím, 
zda by ale malé černobílé 
obrázky dostatečně vynik-
ly a nejspíš tedy umístím 
materiál na některý elek-
tronicky portál či sociální 
síť. Předestírám, že se ne-
jedná o projektovou doku-
mentaci, nýbrž o ideový 
návrh k využitelnosti areá-
lu sokolovny.

Pan doktor Marek také 
píše, že už rok čeká, až 
vyhlásím zmíněnou archi-
tektonickou soutěž a že 
bylo nyní v červnu za-
stupitelstvem „schváleno 
opětovné zadání vyhlášení 
architektonické soutěže“. 

Pro představu, jak pan 
Marek pracuje s informa-
cemi, cituji, jak příslušné 
usnesení ve skutečnosti 
zní: „Zastupitelstvo města 

Sedlčany ukládá Městské-

mu úřadu Sedlčany, Odboru 

investic, prověřit možnosti 

očekávaného finančního 

(nákladového) rámce ar-

chitektonické ideové soutě-

že za účelem zjištění vyu-

žitelnosti prostoru (lokality 

a objektu) Sokolovna Sedl-

čany.“ O vyhlášení soutěže 
se tedy nehovoří a úkolo-
ván byl odbor investic, ni-
koliv starosta.

Nyní by mohla násle-
dovat dlouhá polemika 
o možnostech záchrany 
původní budovy sokolov-
ny, můžeme propočítávat 
efektivitu takového konání, 
nebo přemýšlet nad tím, 
proč by měla dostat před-
nost víceúčelová sportovní 
hala či bytový dům. To je 
ale dost materiálu na další 
celou stranu SK.

Jinak pro neznalé bych 
rád podal ještě jedno malé 
doplnění. S panem dok-
torem Markem se znám 
od školních let. Chodili 
jsme spolu na první stu-
peň základní školy. Jeden 
rok jsme dokonce spolu 
seděli v jedné lavici. Světe 
div se, byl jsem to já, který 
ho přivedl tehdy do soko-
lovny, kam jsme si jednou 
týdně v podvečer chodili 
zacvičit nebo něco zahrát. 
Dnes mi přijde, že si musí-
me jen dopisovat prostřed-
nictvím médií. Věřte mi, že 
mě to velmi mrzí, ale hlav-
ně vyčerpává. Za tu dobu, 
co sedím nad klávesnicí, 
jsem mohl vykonat spous-
tu práce, a místo toho opět 
odpovídám na další výpad 
bývalého spolužáka. Když 
jsem nastupoval do pozi-
ce starosty našeho města, 
měl jsem pocit, že spo-
lu s ostatními zastupiteli 
a radními se budeme sou-
středit na práci pro město 
a nebudeme si hrát na to, 
z jaké je kdo strany. Dnes 
vidím, že opak je pravdou.

Ivan Janeček

starosta města 

Sedlčany

Ivan Janeček

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Je pravda, že 
se v Sedlčanském kraji 
v posledních měsících ne-
objevovalo příliš informací 
o práci Městského úřadu 
Sedlčany. Abychom to na-
pravili, dohodli jsme se 
se sedlčanským starostou 
Ivanem Janečkem na ne-
pravidelných, ale relativně 
častých rozhovorech. Dnes 
přinášíme první.

Pane starosto, na po-

sledním jednání zastupi-

telstva města 24. června 

se rozpoutala rozsáhlá 

diskuze při projednávání 

změny územního plánu 

číslo 4 ohledně lokality 

Na Skalách na Červeném 

Hrádku. Můžete objasnit, 

o co se zde jedná a jakou 

roli v tom sehrává měst-

ský úřad?

Městské a obecní úřa-
dy na základě stavebního 
zákona připravují podkla-
dy ke změnám územních 
plánů. V případě Sedlčan 
máme územní plán z roku 
2013, ve kterém byly ne zce-
la šťastně vymezeny někte-
ré plochy jako zastavitelné, 
aniž by se dostatečně řešilo, 
jestli se do dané lokality dá 
odpovídajícím způsobem 
dostat, jaké problémy může 
výstavba vyvolat a co tomu 
říkají místní obyvatelé. Ně-
které tyto přehmaty se ře-
šily už ve změně č. 2 a nyní 
se řeší další. Osadní výbor 
Červený Hrádek a Na Ska-
lách na jednání zastupi-
telstva upozornil na sou-
visející problémy v tamní 
lokalitě a vytkl zastupitelům 
nevědomost a bezohled-
nost, s jakou o územním 

plánu rozhodovali, aniž by 
znali problémy jednotlivých 
lokalit a zajímali se o názor 
těch, kdo v místě bydlí.

V návrhu územního 

plánu číslo 4, který nepro-

šel, bylo také postavení 

kongresového centra prá-

vě na Červeném Hrádku. 

O jaký záměr se jednalo?

To je  sp í še  o tázka 
na pana Lobkowicze, který 
návrh na zařazení do změny 
podával.

Vaším velkým cílem 

je rekonstrukce staré 

polikliniky. V SK 4 (z 6. 

března) jste uvedl, že 

k rekonstrukci dojde ať 

už z dotačních nebo vlast-

ních peněz a mohla by být 

zahájena letos v červnu. 

V jaké fázi rekonstrukce 

je a jak je fi nancována?

Jsme v procesu zadáva-
cího řízení, které musí ze 
zákona být. Jako dodavatel 
byla vybrána fi rma S-B, která 
má práce uskutečnit za cenu 
38 milionů + DPH. Nyní běží 
do 26. července lhůta, kdy 
mohou neúspěšní uchazeči 
podat námitky, pak můžeme 
uzavřít smlouvu. Byl bych 
rád, aby se s prací začalo 
co nejdříve, zatím mám ale 
od fi rmy S-B informaci, že 
staveniště mohou převzít až 
v listopadu. Město požádalo 
o dotaci, ale zatím není znám 
výsledek, pokud ji dostane-
me, hradila by se rekonstruk-
ce částečně z prostředků 
získaných od Ministerstva 
průmyslu a obchodu.

Jak pracuje rada měs-

ta po rezignaci dvou 

svých členů ze sedmi cel-

kových na jednání zastu-

pitelstva 3. června? Kdo 

nahradí či nahradil rezig-

nující radní Karla Marka 

a Vladimíra Zámostného?

Rada pracuje normálně, 
nyní ve složení pěti členů. 
Doplnění náleží zastupitel-
stvu města.

Do letošního ročníku 

participativního rozpočtu 

města byl přihlášen pou-

ze jeden projekt, který 

neprošel, a samotného 

hlasování se zúčastnilo 

pouze 76 občanů. Jak si 

vysvětlujete tam malý zá-

jem občanů jednak z hle-

diska zapojení do tvorby 

námětů, tak účasti při hla-

sování?

Již při prvním ročníku 
participativního rozpočtu 
došlo k nezrealizování ví-
tězného projektu z důvodu 
podhodnocení. Občané 
k tomuto způsobu rozhodo-
vání asi nezískali důvěru. 
Je to velká škoda, protože 
v některých jiných městech 
a obcích se díky těmto mož-
nostem realizují velmi zají-
mavé projekty.

Výše letošní daně z ne-

movitosti velkou část 

občanů města nepotěši-

la. Jak bude s touto daní 

městský úřad pracovat 

v dalších letech?

To je téma na delší člá-
nek. Navýšení daní občany 
nikdy nepotěší, to je jasné. 
Městský úřad s daní nepra-
cuje, o její výši rozhodují 
státní zákonodárné orgány 
(zákon o dani z nemovitých 
věcí) a zastupitelstvo města 
(obecně závazná vyhláška 
o stanovení místního koe-
fi cientu pro výpočet daně 

z nemovitých věcí). Kon-
krétní podoba této vyhlášky 
pro rok 2025 by měla být 
předmětem zářijového jed-
nání zastupitelstva města.

V Libíni a Doubravici 

byly nově zřízeny osadní 

výbory. V jakém pracují 

složení a jaké konkrétní 

přínosy od nich očekáváte?

Jedná se o společ -
ný Osadní výbor Libíň 
a Doubravice. Jeho předse-
dou je Jakub Chlasták, dal-
šími členy jsou Jan Pešek, 
Marie Lachoutová, Ladislav 
Doubrava a Jaroslav Pa-
nec. Zástupci výboru již 
byli na radnici a připravu-
jeme realizaci některých 
podnětů. Osadní výbory 
jsou obecně pro radnici 
důležitým partnerem, pro-
tože lidé v našich osadách 
sami nejlépe vědí, co by 
na kterém místě potřebova-
li, nebo naopak co nechtějí. 
V Sedlčanech byly v minu-
lém volebním období pouze 
dva, nyní jich máme sedm. 
Jedinou osadou, která se 
zatím nezapojila, je Hradišť-
ko, jinak mají všechny naše 
osady svůj hlas ztělesněný 
těmito výbory.

Na historické budově 

sedlčanské radnice se 

opravuje střecha. Jde 

o plánovanou nebo hava-

rijní opravu? K čemu slou-

ží půdní prostor?

Jedná se o opravu hava-
rijního stavu střechy. V zim-
ních měsících začalo zatékat 
do prostoru schodiště, takže 
byla provedena nejnutněj-
ší oprava střechy zadního 
traktu. Přitom jsme zjistili, že 
krov hlavní části budovy je 

nutné také opravit, protože 
do něj dlouhodobě zatékalo 
a jevil značné známky hni-
loby. Nyní se rekonstruuje 
strana směrem do dvora, 
v dohledné době nás ale 
bude čekat i oprava strany 
do náměstí. A co je na půdě? 
Při mém příchodu na úřad 
tam byl hrozný nepořádek, 
teď je prostor vyklizen.

Kdy naposledy jednala 

rada města a jaké nejdů-

ležitější výstupy z ní jsou?

Poslední jednání RM 
se uskutečnilo 26. června. 
Probrali jsme zprávy o škol-
ství 2023/2024 a o prevenci 
patologických jevů dětí 
a mládeže ve městě a regi-
onu Sedlčanska. Přijali jsme 
Rozpočtové opatření č. 5, 
pověřili jsme odbor fi nanč-
ní a majetku, aby vytvořil 
položku rozpočtu Výstavba 
domovních čistíren odpad-
ních vod s přidělením pro-
středků ve výši 120 000 Kč. 
Necháváme znovu propočí-
tat, kolik by stála výstavba 
vodovodu v Solopyskách 
a Na Skalách. Zabývali jsme 
se nabídkou na projektovou 
dokumentaci k chodníku 
ve Zberazské ulici, povrchy 
komunikací v lokalitě Roud-
ný, čistírnami odpadních 
vod v Třebnicích a odsou-
hlasili výkup části chodníku 
v Lidické ulici. Od Středo-
českého kraje jsme získali 
dotaci na záměr Senior taxi 
Sedlčany. Tolik ve zkratce.

Michaela Faktorová

(Otázky starostovi Sedl-

čan Ivanu Janečkovi může-

te klást i vy. Stačí je zaslat 

na email: faktorova@sedlca-

nsky-kraj.cz)

Obyvatelé lokality Na Skalách vyčítají bývalému zastupitelstvu 
nevědomost a bezohlednost při územním plánování

PETROVICE V neděli 14. 
července roztančila zá-
mecký park pravá mo-
ravská kapela. Pořadatelé 
z SDH Mezihoří letos po-
zvali opět známou lidovou 
kapelu. A Túfaranka ze 
Šakvic přijela ve výbor-
né náladě. V rozmanitém 
repertoáru Túfaranky se 
objevují úpravy lidových 

písní, skladby význam-
ných českých, morav-
ských a slovenských au-
torů, ale i skladby jiných 
žánrů, které jsou určeny 
především pro sólové ná-
stroje. Zámecký park tak 
zažil milé odpoledne, kde 
mnozí zpívali a tančili až 
do podvečerních hodin.

Jana Motrincová

Túfaranka válela 
v zámeckém parku
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Kosova Hora – sokolovna
19. 7. Kabát revival Plzeň

letní rocková zábava s ka-

pelou Kabát revival; 21:00

 Sedlčany – Pohoda club
19. 7. Oldies party

hraje DJ Sláva Bloch

20. 7. Legendario party

hraje DJ Míra Šmarda

26., 27. 7. Letní free party 

s Bacardi

hraje DJ Míra Šmarda

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
20. 7. Kosohorský bodlák

15. ročník festivalu country 

& folk, vystoupí Rumtorád, 

Jiří Šmidt, Kamilkadze, 

Fanda Tomášek, Vektory 

a další; 14:00

 Klučenice – kostel
20. 7. Husák Quartet

koncert multižánrového 

smyčcového kvarteta 

Husák Quartet; 19:00

 Zvírotice
20. 7. Oslava výročí 110 let 

založení SDH Zvírotice

večerní taneční zábava 

s kapelou Podříci; 20:00

 Heřmaničky – letní 
parket
20. 7. Rotor Rock

letní rocková zábava s ka-

pelou Rotor Rock a Metre-

sa; 21:00

26. 7. Babouci

koncert dechové hudby 

s nejstarší jihočeskou de-

chovkou; 19:00

 Sedlec-Prčice – Monínec
25. 7. Hvězdné léto 

na Monínci

koncert Martina Motýla, 

minidisco pro děti, hvězdné 

promítání, soutěž; 19:30

 Petrovice – zámecký 
park
26. 7. Open Air diskotéka

v rámci akce Petrovické 

řezbování, hraje DJ Sláva 

Bloch, pro děti a mládež 

od 19:00; 22:00

 Osečany – náves
27. 7. Pouťové posezení 

při dechovce

k poslechu a tanci hraje 

Toulavá kapela Josefa 

Janouška; 14:00

 Předbořice – fotbalové 
hřiště
27. 7. Letní rocková 

zábava

k poslechu a tanci hraje ka-

pela All Right Band; 20:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Sedlčanské střípky

výstava příběhů a ilustrací 

žáků 4. tříd sedlčanských 

ZŠ; do 31. 8.

Zmenšené sny

výstava Model klubu Sedl-

čany; do 4. 9.

 Hrachov – Ochrana 
fauny ČR
Lesní svět

výstava kreseb Jiřího Nová-

ka; do 31. 7.

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – MÚ
Tušené netušené

výstava absolventů výtvar-

ného oboru ZUŠ Sedlčany; 

do 26. 7.

 Kamýk nad Vltavou – 
budova OÚ
Tvoříme při hudbě

výstava obrazů; do 28. 7.

 Petrovice – knihovna
Exkurze za obojživelníky

výstava o obojživelnících; 

do 31. 8.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury ve sklep-

ním prostoru

Sedlčany – město výročí

730 let města Sedlčany, 155 

let SDH Sedlčany, 130 let 

železnice, 130 let muzea; 

do 15. 9.

 Votice – klášter
Historická rádia

výstava historických rádií 

ze sbírky Vlastivědného 

klubu Votice; do 31. 8.

Svět kostiček

putovní výstava 100 expo-

nátů ze stavebnice Lego; 

do 1. 9.

 DIVADLO

 Votice – rajský dvůr 
kláštera
21. 7. Pohádkové léto: 

O prasátku a myšce

vtipnou pohádku pro 

nejmenší uvádí Divadlo 

Dokola; 18:00

28. 7. Pohádkové léto: 

Kašpárek v dračí jeskyni

komorní loutkovou pohád-

ku uvádí Divadlo Gustav; 

18:00

 Heřmaničky – letní 
parket
28. 7. Letní revue

oblíbená travesti show 

Techtle Mechtle; 20:00

 KINO

 Heřmaničky – Háječek
17. 7. Letní kino: Kung Fu 

Panda 4

promítání animované dob-

rodružné rodinné komedie; 

21:30

19. 7. Letní kino: Manželé 

Stodolovi

promítání česko-slovenské-

ho kriminálního drama; 

21:30

27. 7. Letní kino: Noc 

na Karlštejně

promítání známé české 

muzikálové komedie; 21:30

 Votice – klášter
18. 7. Letní kino: Gump – 

Jsme dvojka

promítání druhého dílu 

příběhu psa Gumpa; 21:15

25. 7. Letní kino: Aristo-

kratka ve varu

promítání nové české 

komedie; 21:15

 Sedlčany
19. 7. Priscilla

americké drama; 20:00

26. 7. Princezna na hrášku

česko-kanadská pohádka; 

18:00

 Sedlec-Prčice
19. 7. Sladký život

česká komedie; 20:00

26. 7. Její tělo

česko-slovenské drama; 

20:00

 Kamýk nad Vltavou – ZŠ
27. 7. Letní kino: Film 

na přání

promítání fi lmu dle hlaso-

vání; 21:30

 Vysoký Chlumec – fot-
balové hřiště
17. 7. Letní kino: Aristo-

kratka ve varu

promítání nové české 

komedie; 21:15

31. 7. Letní kino: Sladký 

život

promítání nové české 

komedie; 21:15

 SPORT

 Skoupý
20. 7. Memoriál Jarosla-

va Dlouhého

hasičská soutěž; 13:00

27. 7. Memoriál Zdendy 

Vanžury

nohejbalový turnaj; 8:30

 Vysoký Chlumec – 
u budovy úřadu
20. 7. Prázdninový 

výšlap na kole okolo 

Vysokého Chlumce

trasy 16 a 25 km, v cíli občer-

stvení a pamětní list; 14:00

 Sedlčany – u zimního 
stadionu
21. 7. Letní výstup 

na Drahoušek

letní procházka se sportov-

ním klubem DA-BA, trasa 

cca 14 km; 9:00

 Sedlčany, Dublovice, 
Líchovy, Prosenická Lhota
27. 7. Silmet Rally Příbram

43. ročník rally závodu

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
27. 7. Letní volejbalový 

turnaj

11. ročník; 8:00

 Sedlec-Prčice – hřiště 
Na Starce
27. 7. O pohár Českého 

Meránu

21. ročník turnaje dvojic 

v pétanque; 13:00

 Přestavlky – střelnice
28. 7. O pohár Českého 

Meránu

48. ročník střeleckého 

závodu jednotlivců a druž-

stev; 7:30

 OSTATNÍ

 Chotilsko – štola Josef
18. 7. Prohlídka štoly 

Josef

prohlídka štoly pro ve-

řejnost, délka okruhu asi 

800 m; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
19., 20., 26., 27. 7. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Zvírotice
20. 7. Oslava výročí 110 let 

založení SDH Zvírotice

průvod, pietní akt, vyzna-

menání, netradiční hasičská 

soutěž, ukázka činnosti IZS, 

harmoniky, večerní zábava 

s kapelou Podříci; 12:00

 Petrovice – Obecní dům
20. 7. Sokolnictví – Mysli-

vecké troubení

akce o sokolnictví pro děti 

i dospělé, myslivce i veřej-

nost; 16:00

 Sedlčany – kotlina
21. 7. Všeobecná auto 

moto burza

7:00

 Petrovice
24. 7. Vyšívané odpoled-

ne u KavAndy

workshop vyšívání levan-

dule; 15:00

 Petrovice – zámecký 
park
26.–28. 7. Petrovické 

řezbování

XIV. ročník, zábavná 

stanoviště pro děti do 10 

let, diskotéka, řezbování, 

vernisáž řezeb a hudební 

vystoupení; 26. 7. od 16:00, 

28. 7. od 14:00

 Sedlčany – nám. T. G. M.
27. 7. Farmářské a řeme-

slné trhy

živá hudba, doprovodný 

program; 8:00

 Radíč – zámek
27. 7. Den otevřených 

dveří

V neděli 21. července uplyne 
20 let od posledního úderu 
dobrého srdce pana

FRANTIŠKA  DAŇKA
z Mokřan u Sedlčan.
Kdo jste ho měli rádi, nebo si ho 
vážili, vzpomeňte na krásné chvíle 
společně prožívané.

Za vzpomínku děkuje Marta
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OBDĚNICE Vznikající fi lmo-
vý scénický dokument, 
přibližující zapomenutý 
odkaz a strastiplnou život-
ní cestu naší významné 
duchovní osobnosti Ladi-
slava Alberta Hlada, bude 
premiérově uveden 13. září 
na faře v Obděnicích. 

Představí život dlouho-
letého vězně komunistic-
kého režimu a nezlomné-
ho kněze, jenž za každých 
okolnosti sloužil druhým 
svou věrností, obětí a svě-
dectvím. Dokument se 
bude zabývat jeho působe-
ním v Obděnicích v letech 
1934–1950 a bude sledovat 
také jeho životní dráhu přes 
komunistickou perzeku-

ci až do smrti v roce 1979. 
Vznikající dílo nám při-

blížil režisér a scénárista 
fi lmu Miroslav Bambušek: 
„Důraz klademe na jeho 

občanskou a kněžskou sta-

tečnost a angažovanost, pro-

tože jej vnímáme jako světlý 

vzor pro naši přítomnost 

a budoucnost. Cílem je oživit 

vzpomínku na velmi inspi-

rativní duchovní osobnost, 

která vymizela z paměti 

lidí – byla zahozena a zapo-

menuta a tím bylo splněno 

přání komunistického reži-

mu. A ‚dravý‘ porevoluční 

kapitalismus na tuto orien-

taci směle navázal. V našich 

dějinách máme celou řadu 

takových osobností. Tento 

stav je podle nás neúnosný 

a působí devastačně na spo-

lečnost, proto si klademe 

za cíl probudit jeho odkaz.“ 

Na díle se podílí několik 

známých osobností. Účin-
kovat v něm budou Saša 
Rašilov, Igor Chmela, Jakub 
Gottwald a pěvecký sbor 
Záboj. Hudbu k fi lmu má 

na starosti Vladimír Franz. 
Scénáře a režie se ujal Mi-
roslav Bambušek, který 
má k regionu velmi blízko 
a dobře ho zná. 

Film produkuje spolek 
Mezery a nově vzniklý 
spolek Obděnická fara. 
Na jeho vzniku se podílí 
také obec Petrovice. Vzdě-
lávací dokument je pilot-
ním projektem kulturních 
a vzdělávacích aktivit, kte-
ré se budou na obděnické 
faře v dalších letech konat 
a je určen nejen veřejnos-
ti, ale i žákům posledních 
ročníků základních škol 
a studentům středních 
a vysokých škol.

Jana Motrincová

VYSOKÝ CHLUMEC Na Fol-
kování v podhradí, které 
pořádá městys již tradičně 
na školní zahradě v den, 
kdy se ve skanzenu koná 
Den řemesel, vystoupilo 
pět hudebních uskupení. 

Přítomné muzikanty i dvě 
stovky posluchačů vítala 
od poledne do podvečera 
Ivana Slavková.

První kapelou byla Ma-
rion, která má svou zkušeb-
nu v Krásné Hoře nad Vl-
tavou a je tedy v podstatě 
místní. Jeden z hudebníků, 
Luboš Vlásek, ve Vysokém 

Chlumci vyrůstal. „Tolik 

lidí tady na první kapelu 

nikdy nebylo,“ pochva-
lovala si Ivana Slavková. 
„Doufám, že jste si všichni 

zazpívali se skupinou Ma-

rion, která náš program za-

hájila. Dalším vystupujícím 

měl být Monty, tedy Jiří Mo-

tyčák, ale bohužel se mu-

sel omluvit a já myslím, že 

jsme našli výbornou náhra-

du. Zahrají a zazpívají vám 

Petr Vašina a Míša Mádlo-

vá,“ uvedla pak druhého 
vystupujícího.

„Ve stáncích si můžete 

zakoupit dobré občerstve-

ní. A když si vyberete něco 

u stánků Alky nebo Stébla, 

tak určitě přispějete na dob-

rou věc,“ dodala a pouká-
zala na stánky organizací 
podporujících lidi se spe-
ciálními potřebami, tedy 
různým handicapem.

Další vystupující již 
na pódium stoupali podle 
plánu. Jako třetí bavili ná-
vštěvníky příbramští muzi-
kanti NeBeZeMě. Po nich 
se před mikrofony posta-
vila folková kapela ze Sla-
ného, Mandala. Program 
vyvrcholil vystoupením 
Jana Procházky. Nejvěr-
nějším fanouškem a po-
sluchačem, k jehož uším 
směřovaly často i písničky 
na přání, byl Ivany postiže-
ný bratr Petr Cihelka, velký 
posluchač folku a pravidel-
ný návštěvník folkových 
koncertů a festivalů.

„Bylo to skvělý. Veskrze 

jsme získali kladné ohla-

sy. Bylo hodně lidí a to už 

od první kapely, což nebý-

vá zvykem. Péťa byl úpl-

ně nadšený. Ten musí být 

vždycky v první linii,“ hod-
notila akci Ivana Slavková. 
„A všem moc chutnaly kolá-

če,“ dodává se spokojeným 
smíchem. Akce skončila 
později, než organizátoři 
předpokládali. I během 
úklidu ještě několik hlou-
čků lidí sedělo a povídalo.

„Folkování je moje srdeč-

ní záležitost. Je mi velkou 

ctí, že se mohu už od jeho 

začátků, kdy akce byla 

ve skanzenu, podílet na vý-

běru kapel. Letos jsem byl 

mile potěšen návštěvnos-

tí a tím, že akce se nesla 

ve velmi pozitivním duchu. 

S Marion jsme si krásně za-

zpívali, Míša Mádlová a Petr 

Vašina jsou mými věrnými 

kamarády a ochotně mi za-

hráli na přání, NeBeZeMě 

a Mandala mají velmi pozi-

tivní texty písniček a s kape-

lou Mandala jsem si i hezky 

popovídal po jejich vystou-

pení. A mladý písničkář 

Honza Procházka, řečený 

Prochy, je mi sympatický 

tím, že chce být novinářem, 

protože o tom jsem já kdysi 

také snil. Navíc jsem se vý-

borně pobavil u jeho písně 

Bára a Bára,“ pochvaloval 
si odpoledne Petr Cihelka.

„Nesmím zapomenout, 

že jsem si pochutnal na vý-

borném občerstvení, které 

obstarávali mladí hasiči 

v čele s mým synovcem Ja-

kubem, a že na místě byly 

i stánky organizací Alka 

a Stéblo, které mi pomáha-

jí. Obě organizace nejen že 

přijely se svými výrobky, ale 

Alka vařila i výbornou kávu 

a Stéblo si připravilo u stán-

ku i dětský koutek. Prostě 

Folkování jsem si užil na-

plno a už se těším na další 

folkovou akci na Vysokém 

Chlumci, což bude Petrova 

Cihelna 14. září ve Staré 

hospodě,“ zve na další akci.
Olga Trachtová 

Hadáčková

prohlídka zámku a občers-

tvení v zámecké kavárně; 

10:30

 Klučenice
27. 7. Oslava 690 let obce 

Klučenice

dopoledne setkání veterá-

nů, mše svatá, řemeslný 

trh, vystoupení Kovářovan, 

Elizabeth a další; 13:00

 Vysoký Chlumec – Vá-

penice
27. 7. Tradiční mše u kap-

ličky sv. Anny

14:00

 Osečany
28. 7. Pouť

 Petrovice – zahrada ZŠ
30. 7. Putující festival 

Padayātrā

živá hudba, vystoupení ta-

nečnic, veselé divadlo, pro-

hlídka volků a putovního 

vozu, malování na obličej, 

soutěž a další; 18:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno každý den; 

9:00–19:00

 Přední Chlum
Rozhledna Milada

Premiéra dokumentu o nezlomném knězi je plánovaná na září

Na Folkování se líbila hudba a chutnaly koláče

otevřeno každý den; 

10:00–19:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno každý den; 

10:00–17:00

 Petrovice
Kuníček

otevřeno úterý až neděle; 

10:00–17:00
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Jesenice, Kosova Hora 
a Počepice. V té chvíli vy-
zval ministranty, aby nové-
mu knězi byli nápomocni.

V rámci kázání i evange-
lia se oba Boží služebníci 
zabývali olejem nemoc-
ných, jehož použití, zao-
patřování, se lidově říká 
poslední pomazání. Karel 
Herbst vyprávěl příběh, 

který kdysi četl, ale také 
přečetl zápis otce Blesíka 
o příhodě z jeho mládí, 
kdy děvčátko prosilo o za-
opatření dědečka. Děvčát-

ko ale zemřelo před dvace-
ti lety. Kněz zaopatřil nejen 
dědečka, ale také babičku. 
Oba do rána zemřeli. „Kdy-

si na tom lidem hodně zále-

želo, aby se jim dostalo této 

svátosti. Aby využili všech 

svátostí v míře možné. Lidé 

teď mají z té svátosti obavu, 

protože jí nazývají poslední 

pomazání. Ale to je veliká 

mýlka. Ta svátost se jme-

nuje pomazání nemocných 

a má léčebné účinky,“ řekl.
„Jsem rád, že zde mezi 

vámi můžu být. Těším se 

na společně strávený čas,“ 
sdělil na konci mše zaplně-
nému kostelu Lukáš Okur-
ka. Následně jej přivítali 
farníci, starostové několika 
obcí i města Sedlčany, ale 
také jeho pastorační asi-
stentka Ivanka Čiháková: 
„Vidím, že farnost Sedlčany 

prochází velkými změnami. 

Mnoho farností, které teď 

jsou farností Sedlčany, ješ-

tě před nedávnem farností 

Sedlčany nebyly. Měly třeba 

i svého kněze ve svém mís-

tě. Proto bych vás zde ráda 

přivítala právě také jménem 

všech z okolních farností, 

protože sama vím, jak je těž-

ké měnit místo svého sídel-

ního kostela,“ řekla.
„Moc bych vám přála, 

abyste tedy i ve všech těch 

okolních místech našel 

velké povzbuzení ve vaší 

těžké službě, protože těch 

farností, těch kostelíčků, je 

tady opravdu hodně. Aby 

vám pán Bůh daroval hod-

ně moudrosti a taky hodně 

světla,“ dodala a předala 
knězi symbolicky svíčku. 

„Vítám vás mezi námi a tě-

ším se na naši spolupráci,“ 
zakončila.

„Srdečně děkuji za moc 

pěkné přivítání a slibuji, že 

se za vás budu modlit a po-

sílat požehnání nejenom, 

když tu nebudu, ale taky 

když tady budu. To doufám, 

že bude většinou,“ narážel 
kněz na to, že jeho první 
spolupráce s farností byla 
na dálku v uplynulých 
týdnech, když ještě čerpal 
dovolenou před nástupem 
do Sedlčan. „Budu se těšit 

na setkávání a třeba i nová 

přátelství. Jsem si nicméně 

vědom toho, že farář nepři-

chází, aby byl populární, aby 

byl oblíbený, ale proto, aby 

doprovázel ke spáse duší, 

což někdy může být v na-

prostém protikladu k oblíbe-

nosti. Nicméně jsem vděčný 

za vaše přivítání a budu se 

na setkávání s vámi těšit,“ 

uzavřel Lukáš Okurka spo-
lečnou více než hodinu 
s jeho novými farníky.

Olga Trachtová 

Hadáčková

SPOLEČNOST

VYSOKÝ CHLUMEC „Dnešní 

Den řemesel ve skanzenu 

Vysoký Chlumec navštívilo 

1600 návštěvníků, kteří moh-

li vidět na osmnáct tradič-

ních venkovských řemesel 

a ukázek výroby. Děkujeme 

všem a těšíme se na viděnou 

na akci Posvícení ve skanze-

nu Vysoký Chlumec, které se 

uskuteční 13. října 2024,“ shr-
nul starosta městysu Vysoký 
Chlumec Jiří Svatek jednu 
z největších akcí roku.

Do skanzenu proudili 
návštěvníci již od desáté 
hodiny dopolední. Hned 
za vstupem si mohli nejen 
koupit ručně vyrobený hr-
neček nebo jiné keramické 
produkty, ale také na vlastní 
oči zhlédnout výrobu tako-
vého hrnečku v podání Věry 
Pichové ze Stehlovic. Jen 
kousek odtud předváděli své 
umění švec, pekař, přadlena, 
řezbář a další řemeslníci. 
Děti se nejvíce zastavovaly 
u výroby píšťal a perníčků.

Kameník Jakub Petráš 
ukazoval kamenickou práci 
až na druhém konci areálu. 
„Já tesám do hořického pís-

kovce, který je jedním z nej-

měkčích kamenů. Dělaly se 

z něj i barokní sochy,“ vysvět-
loval a zval přítomné, aby si 
práci vyzkoušeli.

Jen kousek od něj vyprá-
věla a ukazovala svou práci 
tkadlena Terézia Kalinayová. 
„Děti k tkalcovskému stavu 

nesměly. Ne že by to nezvlád-

ly, ale mohly by pokazit dílo, 

kterým se rodina často živila. 

Když se pak ke stavu dostaly 

a nějakou nitku zatrhly, do-

spělí to vždy poznali,“ říkala 
zaplněné chaloupce a upo-
zorňovala, že je velký rozdíl 
mezi vlnou z ovce určené 
pro vlnu a vlnou z ovce cho-
vané pro maso: „Merino ovce 

je určena na vlnu, ale masa by 

z ní nebylo ani jako z králíka.“

„Vlna je nepravidelná a ně-

kdy dokonce dost tvrdá. Je to 

tak schválně. Říkalo se tomu 

bačovská tkanina. Čím byla 

tkanina hrubší, tím dýl jste vy-

drželi nezmoknout. Vlna má 

v sobě lanolin, což je takový 

olejíček. Když pak vlnu pe-

rete, musíte dosáhnout toho, 

aby vám tam nějaké procento 

lanolinu zbylo. Vlna se pere 

v dešťové vodě, která se něko-

likrát mění. Na poslední praní 

se přidává kopřivový nebo 

březový výluh. Ale nejlepší je 

vlnu neprat. A to platí i u po-

nožek. Stačí to dát do mrazá-

ku. Vlna má dynamické vlák-

no, které se změnou prostředí 

rozkmitá. Byť to zní neuvěři-

telně, ta vlna je samočistící. Je 

schopná ze sebe nečistotu do-

stat,“ vyprávěla Terézia s tím, 

že jí mají návštěvníci za rok 
přijít říct, zda to vyzkoušeli 
a jak to fungovalo.

A jak celou akci viděl 
starosta Jiří Svatek? „V peci 

v jedné z chalup se pekl chle-

ba, děti si mohly pochutnat 

na vlastnoručně vyrobeném 

perníčku z historické formy 

nebo vyrobit píšťalku. Přímo 

pod širým nebem pracoval 

kameník a tesař, v provozu 

byl mlýn, pila i kovárna. No-

vinkami letošního ročníku 

byly ukázky výšek rybími 

šupinami, výroba slaměných 

ošatek a práce tkadleny. Ne-

chyběl ani stánek s kerami-

kou, s drátovanými výrobky 

a s medovinou,“ vyjmenová-
vá se spokojeným úsměvem 
na tváři.

„Souběžně se Dnem ře-

mesel probíhal v městysu 

na školní zahradě na návsi 

tradiční komorní festival Fol-

kování v podhradí, kde bě-

hem dne vystoupilo pět uměl-

ců. Na obou akcích nechybělo 

ani občerstvení pod záštitou 

SDH Vysoký Chlumec. Stej-

ně jako v loňském roce bylo 

pro návštěvníky vyhrazeno 

záchytné parkoviště na louce 

pod skanzenem v režii SDH 

Hrabří, díky kterému nebyl 

střed městyse obklopen auty 

návštěvníků, kteří letos do Vy-

sokého Chlumce zavítali. Ve-

černí veselí pokračovalo tra-

diční letní taneční zábavou 

v naší osadě Pořešice pod 

taktovkou místního SDH,“ 
uzavírá.        Olga Trachtová 

Hadáčková

zde uvedl nového kněze při 

jeho první mši svaté. Není 

knězem od včerejška. Pět 

let působil ve Zdislavicích, 

knězem je sedm let. Křest-

ní jméno má Lukáš. Myslel 

jsem si, bláhový, že pochá-

zí z Prahy, a on pochází 

z Moravy. Představte si, že 

šel studovat na pražskou ar-

cidiecézi z mně neznámých 

důvodů. Ale jsme rádi, že 

ho tady máme. A teď se 

můžete radovat i vy, že ho 

tady máte,“ řekl na počátku 
bohoslužby biskup Herbst.

Neděle jsou podle něj 
mnohdy hodně namáhavé. 
„Když jsem byl mladší, mí-

val jsem každou neděli čtyři 

mše svaté a ani mi to nepři-

šlo. Teď mám jednu a jsem 

vyřízený. Ale to je tím, že 

člověk už je starý a všechno 

je spojené s takovou náma-

hou. Jenže bratr Lukáš za-

tím může,“ narážel biskup 
na to, že do sedlčanské 
farnosti patří kromě dvou 
sedlčanských kostelů také 
Vojkov, Dublovice, Chlum, 

Nový kněz Lukáš Okurka byl ustanoven v kostele sv. Martina

Vlnu neperte, dozvěděli se mimo jiné návštěvníci skanzenu

Lukáš Okurka (vlevo) s Karlem Herbstem při eucharistii.

Dokončení ze strany 1
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KRÁSNÁ HORA NAD VLTA-

VOU Do letošního dvacá-
tého ročníku Nohejbal-
šou, tedy turnaje trojic 
v nohejbalu, se přihlási-
lo osm družstev. Turnaj 
pořádá místní sokolská 
jednota, hlavním pořada-
telem je její starosta Ivo 
Kašpar. Čas výkopu byl 
stanoven na sobotu 13. 
července v devět hodin 
dopoledne. 

V uplynulém týdnu se 
podařilo udělat na multi-
funkčních hřištích důklad-
nou údržbu, takže bylo 
možné hrát na obou kur-

tech zároveň. Herní sys-
tém byl postaven tak, aby 
se každý potkal s každým. 
Základní část vyhráli Ná-
hodný kolemjdoucí, kteří 
zvítězili ve všech duelech. 
Do vyřazovací části tedy 
nastoupili proti Furt to 
jede, kteří si naopak nepři-
psali výhru ani jednu.

Na konci celého pa-
vouka se Náhodný kolem-
jdoucí stali také celkovým 
vítězem turnaje.  Tým 
ve složení Vladimír Čanda, 
Tomáš Vanžura a Jan Sou-
kup převzal hlavní cenu, 
putovní kýbl. Poraženým 

týmem ve fi nále se stal 
Dream team. V utkání o tře-
tí místo zvítězil tým Nou 
nejm nad týmem Legendy. 
Nou nejm byl v minulém 
ročníku vítězem turnaje.

„Proběhlo to úplně v kli-

du, všichni byli spokojení. 

Velké překvapení turnaje 

bylo druhé místo Dream 

team ve složení Petr Raušer, 

Vláďa Sedláček a Karel 

Weinlich mladší. Guláš se 

povedl a mě hrozně bolí 

nohy,“ hodnotil turnaj v ne-
děli Ivo Kašpar.

Olga Trachtová 

Hadáčková

ZVÍROTICE Sobotní jubilejní 
ročník Vltavského vodníka 
rozhýbal 16 mančaftů ama-
térského i profesionálního 
nohejbalu. Letos se konal 
již po padesáté. 

„Turnaj  je  rozdělen 

do dvou výkonnostních sku-

pin – amatér a profi ,“ nas-
tiňuje uspořádání turnaje 
ještě před zahájením jeho 
organizátor Jaroslav Hůl-
ka. „Jde o to, aby si zahráli 

jak amatéři, tak mezi sebou 

poměřili síly týmy složené 

z profesionálních hráčů,“ 
vysvětluje a vzápětí dodá-
vá: „Ale že se chceme my 

amatéři bavit neznamená, 

že nebudeme bojovat!“ 

Amatéři i profesionálo-
vé na zvírotickém nohej-

balovém hřišti tak bojovali 
celý den. Ve skupině ama-
térů si první místo vyslou-
žila trojice Dřeváci ve slo-
žení Jaroslav Vyhnal, Jiří 
Mikuš a Pepa Slanina. Dru-
hé místo obsadil rodinný 
tým z Bučil – David, Juraj 
a Michal Dendysovi. Bronz 
si vysloužil opět rodin-
ný tým Klacíci – Jaroslav 
Hůlka se syny Patrikem 
a Tomášem. „Desetiletý 

Tomáš byl zároveň zvolen 

nejlepším hráčem turnaje 

amatérské skupiny,“ hrdě 
se k úspěchu nejmladšího 
hráče turnaje hlásí jeho 
otec Jaroslav. 

Sebranka si říká zlatem 
odměněný tým profesio-
nálních hráčů ve složení 

David Kyrián, Radek Ná-
pravník a Michal Gubčo. 
„Právě z tohoto týmu byl 

zvolen nejlepší profesionál-

ní hráč turnaje. Je jím pro 

svůj skvělý výkon ve fi nále 

Radek Nápravník,“ neopo-
mene zdůraznit individu-
ální úspěch hráče Jaroslav 
Hůlka. Stříbro si odnesla 
Bodla – Richard Baloun 
a Richard Baloun mladší 
s parťákem Miroslavem 
Stupkou. Organizátoři však 
byli letos v rozdávání me-
dailí štědřejší než v před-
chozích ročnících. „K tak 

významné události jsme 

rozdávali pamětní medaile 

bývalým hráčům a legen-

dám turnaje,“ připomíná 
Jaroslav Hůlka. 

Půlstoletí turnaje no-
hejbaloví nadšenci okoře-
nili též výstavou fotografi í 
a vydáním almanachu. 
„Za podpory obce jsme 

k 50. výročí Vltavského 

vodníka vydali barevně tiš-

těnou brožuru plnou foto-

grafi í. Vzpomínáme v ní ne-

jen na zakladatele turnaje, 

ale i na významné ročníky 

a různé zajímavosti. Ku-

příkladu jsme přetiskli prv-

ní dohledanou písemnou 

zmínku o turnaji. Je jím ruč-

ně psaný plakát, který zve 

na 4. ročník turnaje. Ten 

v roce 1978 vyhrálo Sací 

komando z Prahy. Za svůj 

výkon si odvezli dvoukilo-

vý věnec špekáčků,“ před-
stavuje kolektivní počin Ja-

roslav Hůlka s úsměvem.
Padesátý ročník dopro-

vázely i změny a vylepšení 
prostředí, jež je investicí 
do budoucnosti. „Změnili 

jsme společnými silami po-

vrch kurtů z písku na ka-

menný prach a u hřiště jsme 

postavili pergolu. Tu jistě 

oceňují nejen hráči samot-

ní, ale i diváci,“ představu-
je Jaroslav Hůlka zlepšová-
ky a s jubilejním turnajem 
se na sklonku dne loučí 
přáním: „Do budoucnosti 

trvání naší tradice si přeji 

hodně nadšenců, spokoje-

ných diváků a kvalitních 

hráčů pro tento krásný 

sport, který se stal součástí 

dění ve Zvíroticích.“ 
Lucie Kakosová

Vítězem je Náhodný kolemjdoucí

Že se chceme při hře bavit neznamená, že nebudeme 
bojovat, hrdě říká organizátor Vltavského vodníka
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Maďarský premiér Viktor Or-
bán teď zažívá slavné časy. 
Maďarsko předsedá Evrop-
ské unii a zároveň se pustilo 
do role mírotvůrce. Proč ne. 
Pokud Viktor Orbán dohod-
ne v Moskvě, že se Rusové 
stáhnou zpět na své území, 
propustí všechny zajatce, vrá-
tí odvlečené ukrajinské děti 
a přestanou mít tendenci dik-
tovat sousední zemi, co smí 
a nesmí, rád mu zatleskám 
za  t akový  d ip lomat ický 
úspěch.

Jen se obávám, že pan Or-
bán kope za trochu jiné „mí-
rové podmínky“. Ukrajina 
odevzdá čtyři regiony, včetně 
území, které Rusové nedobyli. 
Kompletně se odzbrojí a za-
váže se, že nikdy nevstoupí 
do NATO. Také se zaváže, že 

v bezpečnostní oblasti nebude 
spolupracovat s nikým jiným 
než s Ruskem. Ruštinu zave-
de jako druhý ofi ciální jazyk. 
A celé demokraticky zvolené 
vedení Ukrajiny odstoupí a ne-
chá se nahradit jiným, které 
bude poslouchat.

Když někdo volá po tako-
vém míru, tak vlastně touží 
po tom, aby se Ukrajinci už 
konečně vzdali a bezpodmí-
nečně přijali všechny pod-
mínky kapitulace. Jestli ruský 
prezident čím dál častěji hraje 
s mírovou kartou, znamená to 
jediné. Pochopil, že víc už vo-
jensky z Ukrajiny neukousne. 
Znamená to, že Rusku dochází 
nejen ekonomické, ale i vojen-
ské síly. Znamená to, že další 
přísun zbraní ze Západu, včet-
ně stíhaček F-16, vnímají Ru-

sové jako velmi reálné ohro-
žení jejich současných pozic. 
Prohra na Ukrajině by mohla 
diktátorským režimem velmi 
otřást.

V sázce je tedy mnoho. Uza-
vřít teď mír s kusem Ukrajiny 
v kapse a zbytkem Ukrajiny 
proměněným v bezbranné 
ochočené zvířátko by byl pro 
Rusy ten nejlepší výsledek, 
jakého mohli dosáhnout. Po-
kračováním války mohou 
jen ztratit, proto stupňují tlak 
na příměří a všechny, kteří ne-
podporují kapitulaci Ukrajiny, 
onálepkují jako válečné štvá-
če. Ti, kteří válku rozpoutali…

Přitom mír mají celou dobu 
ve svých rukou. Stačí vy-
dat rozkaz k zastavení palby 
a ukončení okupace.

Bohumil Vohanka

Už V. I. Lenin věděl, že jedním z pomoc-
níků politické činnosti, která ovlivňuje 
city voličů, je kultura. Ať už film, divadlo, 
literatura, výtvarné umění, nebo hudba. 
Ve svých čtrnácti letech jsem viděl film 
Zítra se bude tančit všude, který mě oslnil 
a přesvědčil. A začal jsem i rodiče přesvěd-
čovat, jak bude na světě krásně. Nechtěli, 
abych ve škole neměl další maléry, tak se 
jen usmívali. Okradeni o všechno, k čemu 
si od nuly svou prací pomohli, vyhnáni 
od práce, pro kterou byli vyškoleni…

Všechno bylo marné, soudružka uči-
telka ruštiny byla v Rusku a líčila až ná-
božně, jak se buduje nový svět. Noví lidé. 
Tam v Moskvě i v zimě prodávají báječnou 
zmrzlinu. Panečku, tak to je něco. A když 
dojímavě vyprávěla, jak tam začala revo-
luce výstřelem na lodi Aurora a útokem 
nešťastných lidí na Zimní palác, měla nás 
v kapse. Málem jsme slzeli.

Mimoparlamentní strana KSČM se opět 
začíná prosazovat. Jistě také díky rafinova-
nému partyzánskému úkrytu pod názvem 
STAČILO! a programem „antivláda“ nebo 
jen „antifiala“. No tak, programem… Koa-
lice Stačilo! ústy soudružky Kateřiny Ko-
nečné hystericky pokřikuje, jak se jí nelíbí 
nic, s čím vláda přichází. A podprahově 
vnucuje pohled zpět do totality, jak se vše 
vybudovalo a nyní rozkradlo. Ale jde se 
zlodějem ruku v ruce. 

Všiml jsem si, jak se televizní vysílání 
vrací k totalitní tvorbě, která plnila agitač-
ní úkoly. A naivní duše zaplesá asi jako já 
v dětství, přece na tom není nic špatného. 
Takže čekejme speciální využití filmu Zítra 
se bude tančit všude, protože současná si-
tuace k tomu přímo vyzývá. Samozřejmě 
– jedná se o boj za mír. Mládež celého svě-
ta se setkává, každý se na všechny stále 
usmívá, karikují se ti zlí západní imperia-
listé, jsou přece k smíchu, chtějí další vál-
ku. A stále se tancuje, v krásné přírodě se 
setkávají agitátoři pro soutěže tvořivosti 
mládeže. Vědecký pracovník čerpá z fol-
kloru, až je milou agitátorkou donucen za-
ložit soubor. 

Film pochází z roku 1952, kdy na kinech 
byl nápis s názvem filmu a kolem kina byli 
odváženi do kriminálu političtí vězňové 
bez řádného soudu. Natočen byl na dra-
hý barevný materiál Agfacolor, což také 
tehdy přispělo k velké atraktivitě. Krásná 
doba, ne? Boj za mír s přípravou na světo-
vou válku k ovládnutí světa.

Vladimír Roškot

Článek pana kolegy Roškota 
z minulého čísla o ochotném 
mladíkovi, nezištné pomoci 
a slovech díků z obou stran 
možná někdo četl jako leh-
ce naivní dílko z romantické 
knihovny. Ovšem pravdou je, 
že takto bychom se k sobě měli 
chovat naprosto běžně. Nikdo 
nám totiž nenařizuje se k sobě 
chovat nehezky. Pokud se tak 
chováme, je to jen naše vlastní 
rozhodnutí.

Stejně tak je pouze naše 
rozhodnutí, jestli budeme bo-
jovat anebo se domluvíme. 
Kdo chce ovládat ostatní, hle-
dá si témata, ze kterých by 
mohl vykřesat nějaký ten boj 
a probudit v lidech primitiva. 
Někde to dá práce víc, někde 
žádnou, ale je to osvědčený 
recept. Útěk nebo boj máme 
naprogramovaný v genech, 
a je to struna, která nemůže 
nezaznít, když se na ni zahraje.

Komunisté vymysleli třídní 

boj. Dělníků bylo nejvíc. Tak 
se jim řeklo, že mají bojovat 
nejen proti majitelům tová-
ren, kteří jim dávali práci, ale 
i proti drobným živnostníkům 
nebo inteligenci. Ta byla teh-
dy evidentně taky v menši-
ně. Soudruh Gottwald zaplnil 
v rámci boje náměstí svými 
podporovateli a pak už se 
začal kácet les a létaly třísky, 
jak komunisté eufemisticky 
omlouvali desetitisíce popra-
vených či uvězněných nevin-
ných lidí.

Pro některé lidi jít na fotbal 
také není o tom, že se jdou 
podívat na sport, zafandit si 
a být připraven uznat i kvality 
soupeře. Ne, je to boj. Sparta 
proti Slavii nebo proti Baníku. 
Není to hra, je to boj. A tak se 
stane, že fanoušci týmu, který 
prohraje, vtrhnou do sekto-
ru fanoušků soupeře a bijí to 
tam hlava nehlava, i když tam 
třeba sedí rodiny s dětmi. Pro-

stě boj a probuzený primitiv.
A tak nezodpovědní politi-

ci vymysleli boj starých proti 
mladým. Města proti venko-
vu. Podnikatelů proti zaměst-
nancům. Čím víc boje, tím 
víc příležitostí rozdmýchávat 
vášně, utlumovat inteligenci 
a probouzet primitivy. V tom 
se sbírají laciné hlasy nejlíp. 
Ale žádný boj ve skutečnos-
ti není. I divoká zvířata, když 
jsou najedená, v bezpečí a po-
hodě, spolu žijí v klidu a míru. 
A my jsme najedení, v bezpečí 
a v pohodě.

Nenechme si od nikoho 
podsouvat žádný boj. Když 
se potká blbec s blbcem, je to 
pohroma, ať jsou mladí či staří. 
Chovejme se k sobě s respek-
tem a pochopením. Buďme 
k sobě slušní, zdvořilí a laska-
ví. Nikdo nám v tom nebrání, 
ani nám nenařizuje opak. Je to 
jen naše svobodné rozhodnutí.

Bohumil Vohanka

P O Z N Á M K A

Manipulativní 
kultura

Z A M Y Š L E N Í

Život je boj, anebo taky ne

K O M E N T Á Ř

Ať se už konečně vzdají
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